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АВИАЦИОННЫЕ ПОСТАВКИ ПО ЛЕНД-ЛИЗУ В СССР
В КОНТЕКСТЕ СТРАТЕГИИ АНТИГИТЛЕРОВСКОЙ КОАЛИЦИИ

Н.А. Данилов

В статье рассматриваются авиационные поставки союзников в СССР во время Великой
Отечественной войны, проводится сравнение масштабов и качества поставок с советским произ-
водством, анализируется влияние стратегии антигитлеровской коалиции на систему авиацион-
ных поставок.

Ключевые слова: Вторая мировая война, антигитлеровская коалиция, стратегия союзников,
ленд-лиз, авиационные поставки в Советский Союз.
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LEND-LEASE AVIATION SUPPLIES TO THE USSR
IN THE FRAME OF ANTI-HITLER COALITION STRATEGIES

N.А. Danilov

This article is devoted to the aviation supplies of the Anti-Hitler coalition allies to the USSR
during the Great Patriotic war. The author compares quantity and quality of the American and British
aircraft supplies with the Soviet production, and analyzes influence of the Allies’ coalition strategy on
the system of lend-lease aviation supplies.

Key words: World War II, anti-Hitler coalition, strategy of the Allies, lend-lease, aviation
supplies to the Soviet Union.
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ОСНОВНЫЕ НАПРАВЛЕНИЯ
НАУЧНОЙ И ОБЩЕСТВЕННОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ

ЦАРИЦЫНСКИХ КРАЕВЕДОВ В НАЧАЛЕ 1920-х ГОДОВ

М.В. Кирсанов

В статье проанализирована деятельность основных центров зарождавшегося краеведческо-
го движения в Царицынской губернии в 1921–1925 годах. На основе архивных материалов выявле-
ны основные направления научной и общественной работы краеведческих музеев, губернского
экономического совещания, губернской плановой комиссии, Царицынского общества по изуче-
нию местного края.

Ключевые слова: Царицын, краеведение, региональные научные исследования.
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2 М.В. Кирсанов. Направления научной и общественной деятельности царицынских краеведов

SCIENTIFIC AND PUBLIC ACTIVIES DIRECTIONS
OF TSARITSYN LOCAL SCHOLARS AT THE BEGINNING OF 1920s

M.V. Kirsanov

In the article the activities of the local studies movement centers in Tsaritsyn province in 1921–
1925 are analyzed. The main directions like scientific and social studies of local museums, province
economic council, province planning commission, Tsaritsyn society on the local studies are determined
on the basis of archival materials.

Key words: Tsaritsyn, local studies, regional scientific research.
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ПРОБЛЕМЫ РАЗВИТИЯ КАТАЛОНСКОГО НАЦИОНАЛИЗМА
В УСЛОВИЯХ ПОЛИТИЧЕСКОГО ТРАНЗИТА

М.В. Кирчанов

Автором предпринята попытка проанализировать основные направления и особенности
развития каталонского политического национализма в условиях демократизации в Испании вто-
рой половины 1970-х – 1980-х годов. Показаны особенности функционирования гражданского
национализма, рассмотрены проблемы этнизации национального движения.

Ключевые слова: Испания, Каталония, политический транзит, национализм, национальное движе-
ние, этнизация национализма.
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CATALONIAN NATIONALISM DEVELOPMENT PROBLEMS
IN POLITICAL TRANSITION

M.V. Kirchanov

The paper attempts to analyze the main trends of Catalan political nationalism development
under democratization in Spain of the second half of 1970s – 1980s. The author deals with specifics of
civic nationalism functioning and challenges of national movements’ ethnization.

Key words: Spain, Catalonia, political transition, nationalism, national movement, ethnization
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РОССИЯ И КАЗАХСТАН
В РЕШЕНИИ ТРАНСГРАНИЧНЫХ ВОДНЫХ ПРОБЛЕМ

А.Н. Порох

Россия и Казахстан имеют много общих водотоков, управление которыми предполагает
поиск компромиссов. Накопились сложные трансграничные проблемы, требующие разрешения
с учетом не только интересов обоих государств, но и сохранения природных экосистем, способ-
ных выполнять свои экологические функции в регионе и обеспечивать экологическую безопас-
ность. Поднимается проблема малых рек, представляющих огромную ценность для сохранения
речных экосистем. В статье анализируется состояние трансграничных рек России и Казахстана на
примере рек Урал, Большой и Малый Узень, а также их притоков – рек Илек и Орь.

Ключевые слова: трансграничные реки Урал, Большой и Малый Узень, трансграничное загрязнение,
малые реки, зарегулированность трансграничных рек, бассейновый подход, интегрированное управле-
ние, единая экосистема, международное сотрудничество.
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HANDLING TRANSBOUNDARY WATER PROBLEMS
BY RUSSIA AND KAZAKHSTAN

A.N. Porokh

Russia and Kazakhstan have a lot of common water courses, administration of which requires
searching for compromises. A number of transboundary problems have been accumulated which call
for not only mutual beneficiary solution, but also for preservation of natural ecosystems, capable to
carry out their ecological functions in the region and ensure ecological safety. The author brings out
the problem of minor rivers value for supplying river ecosystems. The Ural, Bolshoi and Malyi Uzen, as
transboundary rivers of Russia and Kazakhstan, their inflows – Ilek and Or’ –  and their condition are
being analyzed.

Key words: transboundary rivers the Ural, the Bolshoi and Malyi Uzen, trans-frontier pollution,
minor rivers, transboundary rivers control, basin approach, integrated management, unified
ecosystem, international cooperation.
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ИЗМЕНЕНИЕ РОЛИ ГОСУДАРСТВА
В ФОРМИРОВАНИИ ИММИГРАЦИОННОЙ ПОЛИТИКИ

А.Е. Шапаров

Рассматриваются современные тенденции в эволюции формирования иммиграционной
политики. Анализируются факторы, влияющие на изменение структуры политических акторов в
сфере миграционного регулирования. Обосновывается концепт «иммиграционно-политическо-
го режима» как наиболее эффективного способа межгосударственных взаимодействий по управ-
лению миграционными потоками.

Ключевые слова: иммиграционная политика, национальное государство, иммиграционный конт-
роль, иммиграционно-политический режим.
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STATE ROLE CHANGES IN IMMIGRATION POLICY FORMATION

A.E. Shaparov

The author considers current tendencies in immigration policy formation evolution. The factors
influencing structural change of political actors in the sphere of migration regulation are analyzed. It is
proved that «an immigration-political regime» is the most effective way of interstate interactions on
migration stream management.

Key words: immigration policy, nation state, immigration control, immigration and
political regime.
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СИСТЕМА ОСНОВНЫХ КАТЕГОРИЙ
ВНЕШНЕПОЛИТИЧЕСКОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ ГОСУДАРСТВА

И ЕЕ ФУНКЦИИ

А.И. Кондратов

Статья посвящена рассмотрению системы основных категорий внешнеполитической дея-
тельности государства и раскрывает основные функции этой системы. В работе предложены
авторские определения понятий «внешнеполитическая деятельность государства», внешнеполи-
тическое воздействие», «обеспечение внешнеполитической деятельности, ее организации и так-
тики» и раскрываются взаимосвязи между ними.

Ключевые слова: теория международных отношений, категория, внешнеполитическая деятельность
государства, внешнеполитическое воздействие, обеспечение внешнеполитической деятельности, органи-
зация внешнеполитической деятельности государства, тактика внешнеполитической деятельности госу-
дарства.
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THE SYSTEM OF MAIN CATEGORIES
OF FOREIGN POLICY ACTIVITY AND ITS FUNCTIONS

A.I. Kondratov

The article considers the system of the state main categories of foreign policy activity and
reveals its main functions. The author defines such categories as foreign policy activity of the state,
foreign policy activity impact, foreign policy activity guarantee, its organization and tactics, reveals
correlation between them.

Key words: theory of international relations, category, foreign policy activity of the state,
foreign policy activity impact, foreign policy activity guarantee, organization of foreign policy
activity of the state, tactics of foreign policy activity.
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ПОЛИТИЧЕСКИЕ КОНФЛИКТЫ
В СТРУКТУРЕ АРХАИЧЕСКОГО ОБЩЕСТВА

В.И. Мажников

Предпринята попытка анализа природы, причин, особенностей развития политических кон-
фликтов в структуре архаической власти на разных этапах ее эволюции. Устанавливается та поли-
тическая организация архаического общества, при которой формируются политические конф-
ликты. Рассмотрен ряд подходов по проблеме политических отношений в архаических обществах.

Ключевые слова: политические отношения, политический конфликт, архаическая власть, архаи-
ческое общество.
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POLITICAL CONFLICTS IN THE STRUCTURE OF AN ARCHAIC SOCIETY

V.I. Mazhnikov

This paper deals with the nature, causes, specific features of political conflicts in the archaic
power structure at the different stages of its evolution. The author reveals the political organization of
an archaic society which produces political conflicts. Moreover, some approaches to the problem of
political relations in archaic societies are considered.

Key words: political relations, political conflict, archaic power, archaic society.
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ПРОТИВОДЕЙСТВИЕ ТЕРРОРИЗМУ В РАМКАХ
ОБЕСПЕЧЕНИЯ ИНФОРМАЦИОННОЙ БЕЗОПАСНОСТИ
РОССИИ: СОСТОЯНИЕ ПОЛИТИКО-ПРАВОВОЙ БАЗЫ

И.Г. Чайка

Проанализировано законодательство РФ в области борьбы с терроризмом и обеспечения
гарантий безопасности информационных систем. Обоснована необходимость обновления ин-
формационной политики России.

Ключевые слова: информационная безопасность, информационная политика, информационный тер-
роризм, национальная безопасность, региональная безопасность.
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TERRORISM COUNTERACTION
WITHIN INFORMATION SAFETY MAINTENANCE IN RUSSIA:

STATUS OF POLITICAL AND LEGAL BASIS

I.G. Chaika

The Russian Federation legislation in the fields of antiterrorism combating and informational system
safety guarantee were analyzed. The author acknowledges the necessity of Russian information policy updating.

Key words: informational security, informational policy, informational terrorism, national
security, regional security.
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ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ АСПЕКТЫ ИССЛЕДОВАНИЯ
ПОЛИТИЧЕСКОЙ ИДЕНТИЧНОСТИ

Т.А. Корниенко

Выявлены и рассмотрены основные подходы к анализу политической идентичности. Указа-
ны основные компоненты политической идентичности. Определена значимость политических
традиций и интересов в формировании регионального самосознания (идентичности). Рассмот-
рено влияние политической элиты на складывание региональных политических идеологий и ми-
фотворчество.

Ключевые слова: политическая культура, политическая идентичность, региональные политичес-
кие традиции, региональный политический интерес, политический миф.
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THEORETICAL  ASPECTS OF POLITICAL IDENTITY INVESTIGATION

T.A. Kornienko

The paper deals with the basic approaches to the political identity analysis. Main components of
political identity are pointed out. The relevance of political traditions and interests in the process of
forming a regional identity is revealed and examined. The influence of political elite on the development
of regional political ideology and myth-creation is studied.

Key words: political culture, political identity, regional political traditions, regional political
interest, political myth.
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РОЛЬ ПОЛИТИЧЕСКИХ ПАРТИЙ В СТАНОВЛЕНИИ
МЕСТНОГО САМОУПРАВЛЕНИЯ В РОССИИ

В.А. Головин

В статье рассматриваются вопросы взаимоотношений между политическими партиями и
местным самоуправлением в России. Показано, что фундаментальные взаимоотношения партии
и института местного самоуправления во многом зависят от того, насколько эффективно работа
политической партии будет построена на муниципальном уровне. Успешные результаты этого
сотрудничества приведут к развитию в России настоящей политической конкуренции и строи-
тельству гражданского общества.

Ключевые слова: политическая система, политические партии, местное самоуправление, програм-
мы партий, партийная борьба, партийные фракции, земство.
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THE ROLE OF POLITICAL PARTIES
IN THE LOCAL GOVERNMENT FORMATION OF RUSSIA

V.A. Golovin

The issues of the relationships between political parties and the local governments in Russia are
examined in the article. It is proved that fundamental relationships between parties and the institution
of the local government depend mostly on a wel-built effective work of political parties on a municipal
level. The author states that successful outcomes of this collaboration will lead to the development of
a real political competition and civil society formation in Russia.

Key words: political system, political parties, local government, parties’ programmes, political
struggle, party fraction, Zemstvo.
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ПОЛИТИЧЕСКИЕ ПАРТИИ И ВЫБОРЫ
В РОССИЙСКИХ РЕГИОНАХ В СОВРЕМЕННЫЙ ПЕРИОД

(2004–2009 гг.)

Н.Б. Чувилина

В статье выделены внешние и внутренние факторы, определявшие развитие российских
региональных электоральных процессов в 2004–2009 годы. Выявлены тенденции участия партий
в региональных выборах и тенденции развития выборов депутатов региональных парламентов в
2004–2009 годы.

Ключевые слова: политические партии в российских регионах, региональные выборы и региональ-
ные электоральные процессы.
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POLITICAL PARTIES AND ELECTIONS
IN THE REGIONS OF RUSSIA (2004–2009)

N.B. Chuvilina

In the article the external and internal factors determining the development of Russian regional
electoral processes in 2004–2009 are singled out. The author reveals tendencies of parties’ participation
in regional elections and development of regional parliament elections in 2004–2009.

Key words: political parties in the regions of Russia, regional elections, regional electoral
processes.
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СИСТЕМНАЯ МОДЕЛЬ ПОЛИТИЧЕСКОГО ПРОЦЕССА:
СТРУКТУРА И ОСНОВНЫЕ ПОНЯТИЯ

С.А. Нефедов

В настоящей статье представлена системная модель политического процесса, которая про-
должает оставаться одной из самых известных и распространенных в политических исследовани-
ях. Даны определения главных понятий модели и выделены ее структурные элементы. Рассматри-
ваются особенности среды, в которой разворачивается политический процесс, виды требований
к политической системе и основные политические результаты – нормативно-правовые акты, над-
зор и оценка.

Ключевые слова: политический процесс, системная модель политического процесса, среда поли-
тического процесса, «входы» и «выходы» политической системы.
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SYSTEMIC MODEL OF POLICY PROCESS:
ITS STRUCTURE AND BASIC CONCEPTS

S.A. Nefedov

In the article the system model of public policy process is presented as one of the most known
and shared in political researches. Definitions of the model constituents are given and its structural
elements are allocated. Features of policy process environment are revealed, kinds of requirements to
political system and the basic policy outcomes like laws, oversight and evaluation are considered.

Key words: public policy process, system model of policy process, the environment of policy
process, «inputs» and «outputs» of political system.
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ИНТЕГРАЦИЯ В МЕСТНЫЕ СООБЩЕСТВА
КАК ФАКТОР САМООРГАНИЗАЦИИ СТАРШЕГО ПОКОЛЕНИЯ

Е.С. Румянцева

Процесс образования местных сообществ представлен как одна из форм движения от пред-
ставительной к непосредственной демократии, характерного для современных развитых обществ.
Инициативность и общественная самостоятельность людей представлена как новое качество со-
циальных отношений в современной России. Рассмотрена концепция интеграции людей старше-
го поколения в местное сообщество.

Ключевые слова: старшее поколение, интеграция, самоорганизация, местное сообщество.
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INTEGRATION INTO LOCAL COMMUNITIES AS A FACTOR
OF THE ELDERY GENERATION SELF-ORGANIZATION

E.S. Rumyantseva

The local community formation process as one of the transitional forms from representative
towards genuine democracy is presented as a charaсteristiс feature of modern developed societies.
Initiative and social independence of people are considered to be a new type of social relations in
modern Russia. The concept of elderly generation integration into local communities is examined.

Key words: elderly generation, integration, self-organization, local community.
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ИДЕЯ УСТОЙЧИВОГО РАЗВИТИЯ:
НАУЧНЫЕ ВЕРСИИ И ПОЛИТИЧЕСКИЙ ДИСКУРС

С.А. Рябкова

Описаны характерные особенности и устойчивые тенденции развития мирового сообще-
ства в современных условиях, предопределяющие необходимость глобального перехода чело-
вечества к новому качеству развития. Выявлены наиболее значимые этапы становления
концепции устойчивого развития в политическом и научном дискурсах и основные проблемы,
препятствующие радикальному обновлению базисных оснований жизни и переходу к устойчи-
вому развитию.

Ключевые слова: устойчивое развитие, концепция, управление рисками, глобальные проблемы, кри-
зис, нестабильность.
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2 С.А. Рябкова.  Идея устойчивого развития: научные версии и политический дискурс

ON REGULAR DEVELOPMENT: SCIENTIFIC VERSIONS
AND POLITICAL DISCOURSE

S.A. Ryabkova

The author describes characteristics and regular tendencies of current international community
development that predetermine the necessity of humanity global transition to a new level of
development. The most significant stages of regular development conception formation in political
and scientific discourses are determined and basic problems hindering radical renewal of basic foundation
of live and transition to the continuous development viewed.

Key words: regular development, conception, risk management, global problems, crisis,
instability.
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ПИСЬМА НАЕМНИКОВ, ОТПИСКИ И СЫСКНЫЕ ДЕЛА
ВОЕВОД, ЧЕЛОБИТНЫЕ ЖИТЕЛЕЙ СУЗДАЛЯ

ИЗ РУССКОГО АРХИВА ЯНА САПЕГИ 1

И.О. Тюменцев, Н.А. Тупикова, Н.В. Рыбалко

В статье публикуется комплекс документов, связанных с событиями 1608–1610 гг. в Суздале,
из походной канцелярии польского гетмана Яна Сапеги. Суздаль являлся одним из опорных пун-
ктов Лжедмитрия II в Замосковье. Уникальные данные суздальских документов позволяют по-
новому взглянуть на действия правительства Василия Шуйского, местных воевод, дворянства,
командиров иноземных отрядов.

Ключевые слова: история России, Смута, XVII век, Лжедмитрий II, польские наемники, архив гет-
мана Яна Сапеги, Суздаль, исторические источники.
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LETTERS OF MERCENARIES, RESPONSE AND INQUEST DOCUMENTES
OF VOEVODAS, COMPLAINTS OF SUZDAL PEOPLE

FROM J. SAPEGA’S RUSSIAN ARCHIVES

I.O. Tyumentsev, N.A. Tupikova, N.V. Rybalko

The article issues series of documents from the field archives of Polish hetman J. Sapega that
reflect the events of 1608–1610 in Suzdal. Suzdal was one of the main locations of False Dmitrii II in
Zamoskovje. Unique information of Suzdal documents allows to estimate the activities of Vasilii Shuiskii’s
government, local voevodes, nobility, the officers of mercenary detachments in a new light.

Key words: the history of Russia, the Time of Troubles, 17-th century, False Dmitrii the second,
Polish mercenaries, hetman J. Sapega’s archives, Suzdal, historical documents.
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АМЕРИКАНСКАЯ И БРИТАНСКАЯ ИСТОРИОГРАФИЯ
КОНТРТЕРРОРИСТИЧЕСКОЙ ОПЕРАЦИИ 1999–2009 ГОДОВ

В ЧЕЧНЕ

А.В. Горбанева

Выявлены и рассмотрены основные направления в американской и британской истори-
ографии российско-чеченского вооруженного конфликта. Освещены основные вопросы и
различия их разрешения в зависимости от идейно-методологической позиции западных ис-
следователей.

Ключевые слова: терроризм, американская и британская историография, российско-чеченский кон-
фликт, причины конфликта, контртеррористическая операция, идейно-методологическая позиция.
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AMERICAN AND BRITISH HISTORIOGRAPHY OF 1999–2009
COUNTERTERRORIST OPERATIONS IN CHECHNYA

A.V. Gorbaneva

The research is devoted to key directions in American and British historiography on the Russo-
Chechen conflict. In the article the main issues and solutions are considered as dependent on ideological
and methodological positions of western investigatorsr.

Key words: terrorism, American and British historiography, Russo-Chechen conflict, causes of
the conflict, counterterrorist operation, ideological and methodological position.
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РАПОРТЫ ПРИХОДСКИХ БЛАГОЧИННЫХ
КАК ИСТОЧНИК ДЛЯ ВЫЯВЛЕНИЯ СПЕЦИФИКИ

РЕЛИГИОЗНОСТИ ОТДЕЛЬНЫХ ТЕРРИТОРИАЛЬНЫХ ГРУПП
МИШАРЕЙ СИМБИРСКОЙ ГУБЕРНИИ

В КОНЦЕ XIX – НАЧАЛЕ XX ВЕКА

А.К. Идиатуллов

Статья содержит описание религиозности отдельных групп мишарей-мусульман в зависи-
мости от их отношения к православию и православным народам.

Ключевые слова: татары-мишари, православие, священники, отношение, мусульманин.
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2 А.К. Идиатуллов. Рапорты приходских благочинных

REPORTS OF PARISH PRIESTS AS A SOURCE
TO EDUCE RELIGIOUS SPECIFICS OF SEPARATE REGIONAL GROUPS

OF MISHAR PORULATION IN SIMBIRSK PROVINCE
IN THE LATE 19th – EARLY 20th CENTURIES

A.K. Idiatullov

The article presents a description of separate Mishar-Muslim groups religiousness in accordance
with their attitude to the Orthodox religion and Orthodox peoples.

Key words: Tartar-Mishar, Orthodox religion, priests, attitude, Muslim.
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ПРОТЕСТНАЯ АКТИВНОСТЬ РОССИЙСКОЙ МОЛОДЕЖИ
В УСЛОВИЯХ ОБОСТРЕНИЯ

ГЛОБАЛЬНЫХ И РЕГИОНАЛЬНЫХ
МОДЕРНИЗАЦИОННЫХ РИСКОВ

О.Ю. Гаранин

Протест как явление, постоянно воспроизводимое обществом, выступает своеобразным
способом регуляции социальной системы. Процесс глобализации, постоянный научный и техни-
ческий прогресс вносят серьезные изменения в способы проявления протестной активности, что
заставляет более подробно рассмотреть типологию протеста. Также необходимо отметить, что
происходят серьезные трансформации в форме проявления протестной активности благодаря
развитию современных средств коммуникации, о чем наглядно свидетельствует появление вир-
туальных и игровых типов протеста.

Ключевые слова: протест, молодежные организации, протестная активность, митинг, забастов-
ка, экстремизм, политическое поведение, политическая социализация, модернизация, революция.
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RUSSIAN YOUTH PROTEST ACTIVITY IN THE AGGRAVATION
OF GLOBAL AND REGIONAL MODERNIZATION RISKS

О.Yu. Garanin

Protest as a phenomenon reproduced continuously by society is a special way of regulating
social system. Globalization, constant scientific and technical progress bring serious changes into
the ways of protest activity revealment, which makes it vital to work out the typology of protest.
More than that, serious transformations in forms of expressing protest activity take place due to the
development of modern communication media which is clearly shown by the appearance of virtual
and play types of protest.

Key words: protest, youth organization, protest activities, meeting, strike, extremism, political
behavior, political socialization, modernization, revolution.
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ИСТОКИ И ТЕНДЕНЦИИ ИЗУЧЕНИЯ
ПОЛИТИЧЕСКИХ РИСКОВ В СОВРЕМЕННОМ МИРЕ

И.М. Соколов

Предпринята попытка осмысления актуальности и ведущих тенденций в изучении полити-
ческих рисков. Рассмотрены ключевые этапы становления научного интереса к исследованию
политических рисков в современном мире, определены сферы проявления политических рисков
в современной российской практике.

Ключевые слова: риск, политический риск, риск-менеджмент, факторы риска, принятие полити-
ческих решений.
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SOURCES AND TRENDS OF POLITICAL RISK STUDIES
IN THE MODERN WORLD

I.M. Sokolov

The author makes an attempt to estimate the relevance of political risks studies in the national
political sciences. The key stages of political risk studies, the interest to certain spheres their
manifestation in the current political life of Russia are undertaken.

Key words: risk, political risk, risk management, risk factors, political decision making
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К ВОПРОСУ О ГЕОПОЛИТИЧЕСКИХ АСПЕКТАХ
ГЛОБАЛЬНЫХ ТРАНСФОРМАЦИОННЫХ ВЫЗОВОВ

А.Г. Караткевич

Исследуются геополитические аспекты глобальных трансформационных вызовов. Рассмат-
риваются социальные, экономические и политические издержки глобализации. Доказывается,
что с конца XX в. в мировом масштабе глобализация пришла на смену теории модернизации.
Обосновывается, что глобализация бросает вызов трансформирующимся социальным институ-
там, в связи с чем возрастает роль фактора реинтеграции.

Ключевые слова: геополитика, международные отношения, глобализация, социальные, экономи-
ческие и политические издержки глобализации.
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ON THE GEOPOLITICAL  ASPECTS
OF GLOBAL TRANSFORMATION CHALLENGES

A.G. Karatkevich

The geopolitical aspects of global transformation challenges are highlighted. The author focuses
on social, economic and political costs of globalization and offers the idea that the theory of globalization
has substituted a modernization one since the end of XX cen. Accordingly, it is stated that globalization
affronts the transformed social institutes and the role of a reintegration factor comes to the fore.

Key words: geopolitics, international relations, globalization, social, economic and political
costs of globalization.
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ШАНХАЙСКАЯ ОРГАНИЗАЦИЯ СОТРУДНИЧЕСТВА (ШОС):
ДОЛГОСРОЧНЫЕ ПЕРСПЕКТИВЫ РОСТА

А.Ю. Баранов

Статья посвящена анализу перспектив развития крупнейшего интеграционного объедине-
ния в Азии – Шанхайской организации сотрудничества, главными акторами в котором выступают
Россия и Китай. С самого образования Китайской Народной Республики в 1949 г. взаимоотноше-
ния в треугольнике США – СССР/Россия – Китай оказывали огромное влияние на всю систему
международных отношений. Наметившийся после распада СССР поворот в российско-китайских
отношениях от значительных разногласий в советские времена к значительному сближению в
наши дни стал существенным фактором мировой политики.

Ключевые слова: Шанхайская организация сотрудничества, Китай, Россия, США, Средняя
Азия.
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SHANGHAI COOPERATION ORGANIZATION (SCO):
LONG-RANGE OUTLOOK

A.Yu. Baranov

Since the China PR was established in 1949, relations in triangle “USA-USSR-China” had the
great impact to the whole international relations system. After the collapse of the Soviet Union relations
between Russia and China were modified from the sharp confrontation in the Soviet era to the warm
friendship nowadays. Now these nations became substantial factors in world policy.  In that way, the
presented article could add certain value into the current discussion among the professional community,
who are involved into the political science studies in the modern world.

Key words: Shanghai Cooperation Organization (SCO), China, Russia, the USA, Middle Asia.
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ТРАНСФОРМАЦИЯ ВЗАИМООТНОШЕНИЙ ВЛАСТИ И СМИ
В 1990 ГОДУ (СОДЕРЖАТЕЛЬНЫЙ АНАЛИЗ)

Е.А. Марков

Январь 1990 г. – сложный период в жизни СССР. Несмотря на то что партийное руководство
страны проводило политику развития гласности и инициировало процессы по постепенному
освобождению общественного сознания от коммунистических догм, средства массовой инфор-
мации продолжали ощущать в своей деятельности партийный контроль. Как же отражали в этих
условиях происходившие события национальные печатные издания? Насколько объективно из-
меряли они «пульс» общественных изменений?

Ключевые слова: власть, свобода, независимость, демократические процессы.
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TRANSFORMATION OF MUTUAL RELATIONS BETWEEN AUTHORITIES
AND MASS MEDIA IN 1990 (CONTENT ANALYSIS)

E.A. Markov

January of 1990 was an intricate period for the USSR community. In spite of the ‘glasnost’ policy
initiated by the communist party leaders and processes of step-by-step relief from communist dogmas,
mass media were still operating under the communist party control. The author wonders how national
printed publications reflected the current events under those conditions and whether they could
measure social changes objectively.

Key words: power, freedom, independence, democratic processes.
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место работы.
4) Аннотация.
5) 5–8 ключевых слов или словосочетаний (каждое ключевое слово или словосо-

четание отделяется от другого запятой или точкой с запятой).
6) Текст статьи.
7) Список литературы (при необходимости – примечания, приложения).

3.1. Требования к авторским оригиналам на бумажном и электронном носителях.
1) Поля по 2 см с каждой стороны.
2) Нумерация страницы по центру внизу.
3) Шрифт Times New Roman, кегль 14, междустрочный интервал 1,5.
4) Файл должен быть создан в программе «Microsoft Word» и сохранен с рас-

ширением *.rtf; имя файла должно быть набрано латиницей и отражать
фамилию автора.

3.2. Оформление библиографических ссылок и примечаний.
1) Библиографические ссылки на пристатейный список литературы должны быть

оформлены с указанием в строке текста в квадратных скобках цифрового поряд-
кового номера источника и через запятую номеров соответствующих страниц.

2) Пристатейный список литературы, озаглавленный как «Список литерату-
ры», составляется в алфавитном пронумерованном порядке. Он должен быть
оформлен согласно ГОСТу 7.1-2003 с указанием обязательных сведений биб-
лиографического описания.

3) Имеющиеся примечания и комментарии помещаются перед списком литературы.
Редакция сообщает автору о решении по поводу публикации. В случае отрица-

тельной рецензии редакция направляет автору рукописи мотивированный отказ. Руко-
писи по почте не возвращаются.

Аспиранты публикуют свои работы на бесплатной основе.
Более подробно с требованиями к статьям можно ознакомиться на страничке Из-

дательства на сайте Волгоградского государственного университета: http://www.volsu.ru.


